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a r m a n m e l i . i r سخنگوی قوه قضائیه:    

 شخص خاصی در پرونده
  فایل صوتی ظریف

 تفهیم اتهام نشده است
 شکایت از بازیگران در مرحله تحقیقات است

گفت وگــو
سیدجلال ساداتیان در گفت وگو با »آرمان ملی«:  

 سكوت در مذاكرات؛ 
-گرفتن ضمانت برجام اولویت اصلي است

   هنوز 8 مورد اختلاف باقی است
   ایران به دنبال ضمانت گرفتن برای برجام است

سخنگوی قوه قضائیه گفت: این همه خودرویی که 
در توقفگاه ها هست موجب التهاب در بازار می شود و 
حبس سرمایه را در این زمینه داریم. ذبیح ا... خداییان 
در پاسخ به سوالی درباره تفهیم اتهام به مدیران 
خودروساز به دلیل خودروهای ناقص از سوی سازمان 
بازرسی گفت: همه مردم در فضای مجازی دیدند که ما 
توقفگاه هایی را داریم که هزاران خودرو در آنجا پارک 
شدند و مردم سوال دارند که علت آن چیست؟ همکاران 
ما در این زمینه بازدیدهایی از توقفگاه ها داشتند و از 
دو شرکت خودروساز بازدید کردند و با مسئولین توافق 
و مذاکره کردند که تا پایان آبان سال جاری تعداد 
خودروهایی که ادعا می شود دارای نقص اند کاهش 
یابد ولی به تعهد خود عمل نکردند و به تعداد آن افزوده 
شد. اگر این خودروها به دلیل نقص قطعه در پارک 
هستند چرا زمانی که قیمت خودرو افزایش می یابد 
تعداد خودرو کاهش می یابد. ما مدعی هستیم این 
همه خودرویی که در توقف گاه ها هست موجب التهاب 
در بازار می شود و حبس سرمایه را در این زمینه داریم 
لذا همکاران از مسئولین دو خودروساز توضیحات 
خواستند و باید پاسخ ارسال کنند و اگر پاسخ قاطع 
کننده نباشد مراتب به مراجع قضائی ارسال می شود و 
منتظریم که آیا به تعهداتشان عمل می کنند یا در غیر 
این صورت پرونده به دستگاه قضائی ارجاع می شود. 
اهم اظهارات سخنگوی قوه قضائیه در ادامه آمده است: 
 در پرونده ترور شهید سلیمانی اقدامات خوبی 
توسط دولت و قوه قضائیه در این مدت صورت گرفته 
است. در داخل کشور دو پرونده حقوقی و کیفری 
تشکیل شده است. در پرونده حقوقی بسیاری از افراد و 
خانواده شهدا طرح شکایتی مطرح کردند. در رابطه با 
بعد کیفری پرونده ای در دادسرا تشکیل شده که ۱۲۷ 
متهم تحت تعقیب هستند و برای ۹ کشور ۱۱ نیابت 

قضائی از جمله برای آمریکا ارسال شده است. 
 سازمان هواپیمایی به لحاظ ابلاغ مصوبات ستاد 
مبارزه با کرونا در برهه ای آمار مسافرین را کاهش داد 
و افزایش قیمتی هم داشت و طبیعتا افزایش قیمت 
حدود ۱۰ درصد قانونی بود اما اخیرا اگر قیمت ها 
افزایش یافته است در این زمینه سازمان بازرسی وارد 
نشده و هم سازمان تعزیرات اختیار دارد پیگیری کند و 

هم ما پیگیری می کنیم. 
 درباره گروه جمعیت امام علی یک پرونده در 
محکمه حقوقی تشکیل شد و وزارت کشور و برخی 
مراجع تقاضای انحلال جمعیت را کردند و مدعی اند 
جمعیت بدون مجوز فعالیت دارد. در این خصوص 
پرونده در شعبه ۵۵ دادگاه عمومی رسیدگی شد و 
حکم به انحلال جمعیت صادر شد ولی حکم صادره 
قابل تجدیظرخواهی بود و برهمین اساس در مرجع 
تجدیدنظر در حال رسیدگی است و حکم هنوز قطعی 
نشده است. وی افزود: ۳ نفر هم از این جمعیت دارای 
اتهاماتی هستند و اتهامات متوجه خود اشخاص 
هست و تحت تعقیب اند و در دادسرای تهران پرونده 
مطرح است و با قرار تامین این افراد آزادند و در صورت 
صدور قرار مجرمیت یا جلب به دادرسی پرونده با 
کیفرخواست به دادگاه ارسال خواهد شد ولی هنوز 

پرونده این سه نفر به دادگاه ارسال نشده است. 
 اخیراً در سه فقره از پرونده های مربوط به فساد 
اقتصادی حکم صادر شده که یکی از آنها مربوط به 
پتروشیمی ها است که چهار نفر محکومیت پیدا کردند 
از جمله مرتضی یافتیان که هزاران تن از مواد اولیه 
پتروشیمی را غیر مجاز به فروش رسانده به ۱۲ سال 
حبس و رد مال و جزای نقدی و انفصال از خدمت 
محکوم شده است. مصطفی یافتیان هم به اتهام معاونت 
به ۵ سال، داود ناصری به ۲ فقره حبس ۳ و ۵ سال و 
داود شیرازی به ۵ سال حبس محکوم شده است. در 
پرونده دیگری علی شفیع زاده شوشتری به اتهام 
اخلال در نظام اقتصادی به ۲۰ سال حبس و رد مال 
و جزای نقدی، محمدرضا شفیع زاده شوشتری به ۱۵ 
سال حبس و رد مال و جزای نقدی محکوم شدند. در 
پرونده گروه شاملویی و بانک سرمایه هم ۷ نفر از جمله 
حسن شاملویی محکوم شدند. شاملویی به ۱۸ سال 
حبس و جزای نقدی و رد مال، سید مهدی موسوی 
نژاد به ۱۵ سال حبس و جزای نقدی و رد مال محکوم 
شدند. فرهاد تقوی، مصطفی سیاه پوش و سید علیرضا 
مقدم و امیر سراج و علی زبردست به ۵ تا ۷ سال و جزای 

نقدی محکوم شدند. 
  شکایت طلاب از بازیگران اینگونه بود که تعدادی 
از مراکز فرهنگی و تشکل های قم و تعدادی از مردم 
از برخی از بازیگران شکایت کردند که اخیراً با قرار 
عدم صلاحیت پرونده از قم به دادسرای تهران و 
مجتمع قضائی فرهنگ و رسانه ارجاع شده و در مرحله 

تحقیقات است و کسی تا کنون احضار نشده است. 
 عادل کیانپور محکوم به حبس شد و در تحمل 
مجازات بود. در برخی از رسانه ها دیدم که اعلام کرده 
بودند این فرد اتهام سیاسی دارد اما جرمی که این فرد 
مرتکب شده بود به هیچ وجه سیاسی نبود. این فرد 
محکومیت مالی داشت و حسب اطلاع از دادگستری 
اهواز، این شخص در حال اعتصاب غذا نبود و بدون 
اینکه مشکلی داشته باشد اعلام نارضایتی می کند و 
به بیمارستان اعزام و در نهایت فوت می کند. حسب 
گزارش ها اعتصاب غذا صحت ندارد و منتظر هستیم که 

پزشکی قانونی علت فوت را اعلام کند. 
 پرونده انتشار فایل صوتی ظریف در مرحله 
تحقیقات مقدماتی است و هنوز شخص خاصی به 

عنوان متهم تفهیم اتهام نشده است. 
 ریاست قوه قضائیه اگر تاکیدی بر مجازات 
جایگزین دارد مبتنی بر اسناد بالادستی است. کاهش 
مجازات حبس و تبدیل به مجازات های جایگزین 
در بسیاری از اسناد و قوانین ذکر شده است. کسانی 
مشمول این دستور هستند که مخلین در نظم و 
امنیت نباشند. در رابطه با افرادی که کبر سن داشته و 
یا بیمار باشند و یا از مهارت خاصی برخوردار هستند 
بهتر است از مجازات جایگزین استفاده شود. برخی 
به این موضوعات ایراد گرفتند که مجازات جایگزین 
برای مفسدان اقتصادی تشویق به فساد بیشتر است اما 
مفسدان اقتصادی مشمول این حکم و دستور نیستند؛ 
بنابراین مجدداً تاکید می کنم مخلین در نظام اقتصادی 
و امنیت جامعه شرایط لازم برای استفاده از مجازات 
جایگزین را ندارند. دادستان کل و معاون اول قوه قضائیه 
مکلف به پیگیری رعایت حقوق متهمان شدند تا حقوق 

متهمان به درستی رعایت شود.

گزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
پس از تعطیلات سال نو میلادی، مذاکرات 
احیای برجام تداوم یافت اما نسبت به 
روزهای قبل در یک سکوت کامل در حال 
برگزاری است و فقط نماینده روسیه در 
سازمان  های بین المللی واقع در وین روز 
دوشنبه در توییتی نوشت که پس از وقفه کوتاه، دور هشتم 
مذاکرات وین از امروز در قالب دیدارهای غیررسمی ادامه 
می  یابد. در حال حاضر نیز به نظر می رسد که روند مذاکرات 
مورد ارزیابی قرار گرفته و در خصوص نحوه ادامه گفت  وگوها 
بحث و تبادل نظر صورت گرفت. مذاکره  کننده ارشد ایران 
در این نشست با اشاره به پیشرفت  های صورت  گرفته در دور 
پیشین، بر لزوم رفع تحریم  ها و ارائه تضمین  های عینی و 
کافی از سوی طرف مقابل و راستی  آزمایی این اقدامات تاکید 
و تصریح کرد که هیات ایرانی مانند دور قبل برای تعامل 
جدی و پیشبرد گفت وگوها آمادگی کامل دارد. در راستای 
بررسی آخرین وضعیت مذاکرات احیای برجام، آرمان ملی 
گفت وگویی با سیدجلال ساداتیان، سفیر پیشین ایران در 

بریتانیا داشته است که در ادامه می خوانید. 
   آیا اتفاق خاصی در ادامه دور هشتم مذاکرات در 

وین رقم خورده است؟
سکوت خاصی در روزهای اخیر بر فضای مذاکرات حاکم 
است که احتمال دارد به علیت این باشد که در مذاکرات به 
مشکل برخورده باشند اما مشخصا این سکوت نمی تواند عادی 
باشد. باید توجه داشت که در آخرین رایزنی در وین فقط یک 
ساعت گفت وگو شده است و این نیز نمی تواند عادی باشد. 
برخی بر این باور هستند که در آن رایزنی یک ساعته هیات 
ایرانی توسط طرف های دیگر برجام تحقیر شده اند و بسیاری 
بر این باور هستند که همگان می دانستند که تعطیلات 
کریسمس در پیش است و نباید به خاطر یک ساعت جلسه 
چنین اقدامی رخ می داد و می توانستند همه چیز را به همین 
هفته موکول کنند. مشخصا متن جدید واحدی به دست 
آمده است و رایزنی ها در خصوص آن متن است. ایران به 
صراحت گفته است که خط قرمزش توافقات قبلی است. 6 
دور مذاکرات تایید شده و صرفا تغییرات کوچکی در آن ایجاد 
شده است تا روند پیش رود. اینکه از روز دوشنبه خبر خاصی 
بیرون نیامده است نیز عجیب است به شکلی که اولیانوف 
صرفا گفته است مذاکرات ادامه دارد. اینکه تاکید می شود بین 
۸۰ تا ۹۰ درصد توافق حاصل شده است اما امروز در سکوت 
مطلق فرو رفته اند، سوالات زیادی در ذهن ایجاد می کند. به 
نظر می رسد ۸ مورد اختلاف هنوز باقیست و مشخصا برای 
توافق باید این ۸ مورد حل و فصل شود. ۸ مورد اختلافی را 
کسی نمی داند دقیقا چه مواردی هستند اما مشخصا ضمانت 
و نحوه لغو تحریم ها جزو آنهاست. در این میان نماینده روسیه 
عنوان کرد که ایران کوتاه آمده است اما هیچکس نمی داند 

ایران در خصوص چه مواردی کوتاه آمده است. 
 ممکن است ایران در خصوص لغو کلیه تحریم ها 

کوتاه آمده باشد؟
تحلیل من این است که احتمالا ایران دیگر بر موارد 
غیربرجامی تاکید نکرده است و از این مورد عقب نشینی 
کرده است. به این معنا که ایران صرفا خواستار لغو تحریم های 
هسته ای و آن دسته از تحریم هایی است که در دوره ترامپ 
وضع شده اند. شاید ایران دیگر خواستار خسارت نیز نیست. 
جالب این است آن گروهی که تا چند ماه پیش مخالف برجام 
بود امروز به دنبال ضمانت گرفتن برای برجام است. آن چه 
که تا به امروز مانع احیای برجام شده است همین اختلافات 
بود و از سوی دیگر خواسته های حداکثری بود که در ابتدا از 
سوی تیم مذاکره کننده مطرح شده بود. در این میان عدم 
شناخت استراتژی یک اتفاق ناخوشایند بود که ضرورت 
داشت تا سریع تر برطرف شود. ایران عنوان می کند که در دو 
قالب به دنبال رسیدن به توافق است و به نظر می رسد امروز 
هم در قالب لغو تحریم ها و هم در قالب تعهدات هسته ای 
اختلافاتی وجود دارد. برای مثال در غنی سازی، سرنوشت 
سانتریفیوژها و سایر مسائل فنی هنوز مشخص نیست و در 

این خصوص به توافق نرسیده اند.
  چنین اختلافاتی تا فوریه 2022 حل و فصل 

خواهد شد؟
اولیانوف بر این باور بود اینکه ایران پذیرفته است که 
انتظارات فرابرجامی نداشته باشد، یک گره بزرگ از مذاکرات 
باز کرده است. ایران نیز به صورت تلویحی این را تایید کرده 
است. مشخصا ایران به دنبال توافق است و به همین علت 
این دور از مذاکرات هم شاید نتایج مثبتی داشته باشد. راه 
حل هایی هم شنیده می  شود که گفت وگو ها به جای خواسته 
حداکثری بر مبنای خواسته حداقلی شکل گیرد. یعنی 
مرحله ای بتوانند توافقات را صورت دهند. در حقیقت به جای 
توافق بر سر بازگشت آمریکا به برجام باشد، بر برخی حقوق 
ایران تکیه شود و برخی تحریم ها برداشته شود و ایران هم 
به برخی تعهدات خود بازگردد. بر مبنای پیشنهاد مذاکره 
حداقلی، غربی ها برخی تحریم  ها را، مثل اجازه فروش حد 
معینی نفت خام، به ایران می  دهند و ایران هم غنی سازی 
6۰ درصد را متوقف می  کند اما به نظر می رسد این پیشنهاد 
نیز با اما و اگرهایی مواجه است و شاید از سوی برخی طرفین 
مورد پذیرش قرار نگیرد. با این وجود باز هم از داخل ایران 
صدای انتقاد شنیده شد و برخی بار دیگر با وجود اینکه دولت 
سیزدهم بر سر کار آمده است، صدای انتقاد خود را بلند کردند 
که به چه علت در سالروز شهادت سردار سلیمانی، مذاکره با 
غرب انجام شده است. به صورت کلی فراز و نشیب ها زیاد 
است و باید منتظر روزهای آینده مذاکرات بود. مسیر برای 
رسیدن به توافق هنوز سخت است اما با توجه به تعامل هایی 
که صورت گرفته است می توان امیدوار بود که توافق نیز شکل 
گیرد. این سختی از آنجا نشات می گیرد که روسیه و چین نیز 
نسبت به خواسته های ایران روی خوش نشان ندادند و اروپا 
نیز بیش از پیش به آمریکا نزدیک شده است. به نظر می رسد 
ایران به این تحلیل رسیده است که خواسته های حداکثری 

تحقق پیدا نمی کند و راه دیگری در پیش گرفته است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: تا کنون بارها 
در خصوص بازیابی اعتماد عمومی و سرمایه 
اجتماعی سخن ها گفته شده و اظهار نظرهای 
مختلفی ایراد شده است اما غالبا در مورد 
چگونگی بازگشت اعتماد و راهکارها و برنامه ها 
برای بازگشت اعتماد مردم صحبتی نشده و بیش 
از عملگرایی در این حوزه صرفا حرف های قشنگ 
و خوب شنیده ایم. در حالی که یک اقدام عملی 
و شاید حتی کوچک اما موثر در زندگی مردم 
اعتماد عمومی را بسیار بیشتر باز می گرداند تا 
سخنرانی های چند ساعته اما بی فایده در زندگی 
مردم. به نظر می رسد دولت نیز برای اینکه بتواند 
از شرایط بغرنج فعلی خارج شود و اعتماد مردم 
را بازگرداند باید درصدد حل مشکلات معیشتی 

مردم و ایجاد میزانی از رضایت در جامعه بر آید.
  لزوم بازگشت اعتماد

طی مقاطع مختلف بارها شاهد مضامینی 
قریب به این جمله از سوی مسئولان بوده ایم 
که باید در صدد بازگشت اعتماد عمومی باشیم، 
سرمایه اجتماعی جامعه را احیا کنیم یا کاهش 
اعتماد به امنیت ملی ضربه می زند. این در حالی 
است که نگاهی به برخی عملکردها و رویکردها 
در سال  های اخیر به وضوح نشان می دهد که چه 
علل و عواملی در آسیب دیدن اعتماد عمومی و 
کاهش آن نقش دارند و چگونه می توان اعتماد 
عمومی را بازیابی کرد. نگاهی گذرا به دولت های 
پس از انقلاب و عملکردهایشان نمایانگر این امر 
است که مردم در کدام مقطع شرایط به نسبت 
بهتری داشتند و میزانی از رضایت مندی در آنها 

احساس می شده است و در کدام دولت ها نیز 
صدای اعتراض مردم به واسطه برخی عملکرد ها 
و ناکارآمدی ها بلند شده و اعتماد خود را به 
مسئولان در آن بازه زمانی از دست داده اند. یک 
بررسی مقایسه ای کافی است که مشخص شود 
رضایت مندی مردم نسبت به وضع زندگی و 
معیشت و گذران اوقاتشان در دولت های هفتم 
و هشتم سید محمد خاتمی موسوم به دولت 
اصلاحات بیش از سایر مقاطعی بود که دولت های 
۱۳ گانه پس از انقلاب روی کار بوده اند. اما امروز 
با وجود برخی وعده های شیرین  می بینیم 
همچون تغییر به نفع مردم و بهبود وضع معیشتی 
جامعه شرایط نه تنها نسبت به گذشته بهبود پیدا 
نکرده بلکه در جاهایی بدتر هم شده است. کافی 
است نگاهی به قیمت اجناس و کالاهای مصرفی 
مردم و مایحتاج ضروری آنها و رشد تصاعدی این 
قیمت ها داشته باشیم، به راحتی نمایان می شود 
که شرایط از چه قرار است و نوع نگاه مردم به 
آنچه در صحن عمومی جامعه می گذرد چگونه 
است. حال اینکه با وجود چنین شرایطی و عدم 
تغییر آن به وضع مطلوب صحبت از بازگشت 
اعتماد عمومی شود خود جای تعجب و تامل 
دارد. چرا که قدر مسلم علل اصلی کاهش اعتماد 
عمومی مشخص است و بهتر است مسئولان امر 
در کنار صحبت در خصوص بازگشت اعتماد 
عمومی گام های عملی نیز در این راستا بردارند 
تا صرفا مردم اظهارات آنها را به گفتار درمانی و 
بی عملی معنا نکنند. قریب به یک ماه پیش بود 
که آیت ا... جنتی دبیر شورای نگهبان در سخنانی 

در خصوص اهمیت مردم گفته بود: »مردمی بودن 
افتخاری برای ما و نظام است که باید همین طور 
باقی بماند. ما نمی توانیم هیچ کجا از مردم کنار 
بکشیم، نمی شود که مردم کنار بکشند، اگر این ها 
اتفاق بیفتد آثار و مفهوم بدی خواهد داشت.« 
حال باید پرسش کرد که امروز مردم از روندها و 
رویکردها چه میزان رضایت دارند؟ اساسا نظرات، 
مطالبات و خواسته های آنها در امور مختلف در 
نظر گرفته می شود یا اینکه صحبت از مردم بیشتر 
جنبه تشریفاتی و تجملاتی دارد و در اصل موضوع 
مسائل به گونه  دیگری پیش می رود. آنچه مسلم 
است لازمه بازیابی اعتماد عمومی حل مشکلات 
و مرتفع نمودن مطالبات مردم و ایجاد این حس 
در جامعه است که دولت و حاکمیت به دنبال حل 
مشکلات و ایجاد زمینه هایی برای ایجاد رفاه و 

رضایت در جامعه است. 
 اظهار نظرهای متناقض 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب درباره سخنان 
رئیس جمهور مبنی بر این که اعتماد مهم ترین 
مولفه امنیت است و کاهش  اعتماد به امنیت ملی 
آسیب می زند؛ اظهار داشت: تاثیر بی اعتمادی 
بر جامعه فراگیر شده است؛ از ابتدای انقلاب 
به این طرف یک بخشی از جامعه به مسئولان 
اعتماد نداشت رفته رفته این بخش کوچک 
تبدیل به یک بخش بزرگ شد و آنقدر این 
بی اعتمادی ها افزایش پیدا کرد که امروز مردم 
برای تعیین سرنوشت خودشان هم وارد عرصه 
انتخابات نمی شوند. به طوری که مشاهده 
کردیم چیزی حدود 6۰ درصد آنان از آمدن 

پای صندوق های رأی امتناع کردند؛ همین عدم 
حضور در انتخابات یکی از شاخص های مهم 
بی اعتمادی است. اسماعیل گرامی مقدم گفت: 
چندین عامل باعث بی اعتمادی مردم می شود، 
وعده هایی که مسئولان می دهند اما به آن ها 
عمل نمی کنند و سیاست هایی که به واسطه 
آنها همه چیز را وارونه جلوه می دهند. به عنوان 
مثال هنگامی که تحریم ها تاثیر بالای 6۰ الی ۷۰ 
درصدی بر روی اقتصاد کشور دارد، روشن است 
اگر تحریم ها برداشته شود چه میزان گشایش 
در حوزه اقتصاد به وجود می آید اما این را کاملا 
کتمان می کنند به گونه ای که تحریم را یک چیز 
با برکت برای جمهوری اسلامی و مملکت جلوه 
می دهند! که جالب است بسیاری این مطلب 
را عنوان می کنند. قائم مقام حزب اعتماد ملی 
بیان کرد: »امروز تحریم سفره های مردم را 
کوچک و اقتصاد کشور را فشل کرده است و این 
حرف گزاف است که بگوییم تحریم برکت است. 
می گویند ما تحریم ها را خنثی می کنیم و در 
جهت خنثی سازی آن گام برمی داریم این هم 
یک حرف بیهوده ای است، زیرا نمی توانیم به آن 
جامه عمل بپوشانیم که این امر خودش موجب 
ناامیدی می  شود.« وی افزود: »بدتر اینکه افراد 
همدیگر را متهم می کنند و می گویند دیگران 
در این بی اعتمادی سهیم هستند درحالی 
که به اعتقاد من تمامی افرادی که چه از قبل 
و چه در حال حاضر مسئولیت داشتند، از 
صدر تا ذیل در این بی اعتمادی هرکدام نقش 
مختص به خودمان را داشته ایم و برای جبران 
این بی اعتمادی شایسته است که نهادهای 
پر قدرت جمهوری اسلامی اقدام کنند. مثلا 
نهادهای نظامی باید صراحتا به مردم بگویند 
شما پشتیبان انقلاب و نظام هستید، ما باید در 
برابر دشمنان خارجی تجهیز و قوی شویم اما 
آن چیزی که قدرت بزرگ ما است شما ملت 
هستید.« وی ادامه داد: »باید با مردم ایران به 
گونه ای رفتار کنند که رحمانیت و مهربانی را از 
آن ها مردم ببیند و پشتیبان خودشان بدانند و به 
گونه ای به جامعه القا شود که مردم قدرت اصلی 
نظام و کشور هستند.« گرامی مقدم تصریح 
کرد: »مشاهده می شود چندین گانه صحبت 
می شود و مشخص است که این امر باعث از 
بین رفتن اعتماد مردم می شود.« وی تصریح 
کرد: »مسئولین تا کاری انجام نداده اند و اقدامی 
نکرده اند که برای همه مردم قابل لمس نیست، 
نباید مطرح کنند، ابتدا اجازه دهند مردم اعلام 

رضایت داشته باشند بعد تبلیغ اش کنند.«

آرمان ملی - مطهره شفیعی: در شرایطی که احزاب سیاسی 
به دلایل مختلف به حاشیه رانده شده و فعالیت موثری ندارند، 
برخی گروه ها برای عدم فروپاشی ناشی از اختلافات درونی هر 
روز یک موضوع جدید را دستاویزی برای تبلیغ می کنند که جبهه 
پایداری از آن جمله گروه هاست. همگان می دانستند آیت ا... 
مصباح یزدی پدر معنوی جبهه پایداری بود که همه اعضا موظف 
به اجرای آنچه می شدند که او بیان می کرد. در میانه راه مدیریت 
مصباح یزدی چالشی میان او و اعضای نزدیک به احمدی نژاد 
در جبهه پایداری شکل گرفت که منتهی به سکون یاران مرد 
نارمک نشین یا خروج آنها ازجبهه پایداری شد. برخی مانند صادق 
محصولی مزد جدا شدن از طیف احمدی نژاد را با دبیرکل جبهه 
پایداری شدن، دریافت کرد. او چنان تحت تاثیر القائات اعضای این 
جبهه قرار گرفت که خرداد سال جاری در نشست تبلیغاتی برای 
رئیسی اینچنین به احمدی نژاد تاخت: »برخی ممکن است بگویند 
که مثلا فلانی از ابتدا هم منحرف بود؛ بله، ما در مسئولان افرادی 
داریم که مانند بنی صدر از ابتدا منحرف بودند و مردم اشتباهی 
به او رای دادند و او نهایتا رئیس جمهور شد، دشمن از ابتدا برای 
اون برنامه داشته ولی اینگونه نیست که همه مسئولان اینگونه 
هستند؛ خیر، همه مسئولان از ابتدا منحرف نبودند حتی برخی در 
جبهه ها بودند اما در مسئولیت بزرگی که قرار گرفتند نتوانستند 
خود را حفظ کنند و سقوط کردند چرا که شیطان اینگونه نیست 
که آدم را رها کند.” زمانی که محصولی به عنوان دبیرکل جبهه 
پایداری معرفی شد، برخی این سوال را مطرح کردند که چگونه 
می توان به فرد پرحاشیه ای مانند محصولی که ثرورتش زبانزد 
خاص و عام است، رهبری جبهه پایداری را سپرد که در آن مقطع 
حمیدرضا ترقی عضو ارشد حزب موتلفه گفت: »آقای محصولی به 
کار تشکیلاتی مسلط هستند و از قبل هم عمده امور دست او بوده 

به همین دلیل این تغییر و تحول صورت گرفته است.« اما ترقی 
به این نکته هم اشاره کرد که »مقاومت آقای محصولی در مقابل 
انسجام و وحدت بیشتر است. به نظر می رسد آقای محصولی نسبت 
به مرتضی آقاتهرانی برای کار با بقیه اصولگرایان سخت گیر تر است 
و این کار را برای اصول گرایان سخت تر می کند« بر همین اساس 
است که این روزها اخبار زیادی از فعالیت جبهه پایداری به بیرون 

درز پیدا نمی کند. 
  چرا تمایل به مخفی کاری دارند؟

 با این همه اما دیروز خبری توجه افراد زیادی را به خود جلب 
کرد: »دو فقیه حاضر در شورای فقهای جبهه پایداری حاضر به 
اعلام نام شان نیستند« شاید برخی این سوال را داشته باشند که 
مگر ترکیب جبهه پایداری همانند برخی نهادهای رسمی است 
که شامل دو بخش شود و فقها از سایرین جدا باشند؟ ظاهرا 
اینگونه است. یکی از ویژگی های جبهه پایداری این است که باید 
چند نفر از فقها بر مصوبات آن نظارت داشته باشند. از این رو سه 
نفر از فقیهان »عادل، زمان شناس، عالم و آشنا به نظرات و مبانی 
فکری ولایت فقیه در شورای فقاهتی جبهه پایداری حضور دارند تا 
دقیقاً رفتار و کار های آن ها را با میزان ولایت فقیه« تطبیق دهند. 
پیش از این آیت ا... محمدتقی مصباح یزدی و آیت ا... خوشوقت 
از جمله این فقها بودند و یکی دیگر در شورای فقاهتی حضور 
داشت و مایل نبود اسمش مطرح شود و جز اعضای جبهه پایداری 
کسی او را نمی شناخت. اکنون ظاهرا شورای فقاهتی تغییر کرده 
است و دیروز یک عضو جبهه پایداری در پاسخ به سوالی در رابطه 
با جایگزین آیت ا... مصباح در حوزه سیاسی ادامه داد: »در جبهه 
پایداری شورای فقها وجود دارد که جبهه، اصول اصلی و تصمیمات 
اساسی خود را با مشورت فقها انجام می دهد. در حال حاضر این 
سیستم پا برجاست و سیستم جایگزین دارد به این معنی که 

اگر یکی از فقها از دنیا برود، فقیه دیگری جایگزین خواهد شد.« 
حجت الاسلام سقای بی ریا در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه 
کدام فقها عضو شورای فقهای جبهه پایداری هستند؟ یادآور شد: 
»زمان حیات آیت ا... مصباح، شاخص او بود و نام دو فقیه دیگر را به 
دلیل اینکه خودشان خواسته بودند، مطرح نمی کردیم ان شا ءا... 
در شرایط پیش آمده نام آنها را مطرح کنیم.” البته همواره تلاش 
شد تا نام این فقها مخفی بماند چنانکه پس از درگذشت آیت ا... 
خوشوقت که یکی از این فقها بود، سقای بی ریا در فروردین ۹۳ 
گفت: »شورای فقها متشکل از ۳ نفر است که در حقیقت نظارت 
عالیه به تمام فعالیت ها و تصمیمات جبهه را برعهده دارند و اگر 
تذکری نسبت به تصمیمی بدهند ما موظف به تجدیدنظر هستیم. 
فقها از ما خواستند که اسامی آنها را اعلام نکنیم بنابراین باید این 
موضوع را رعایت کنیم.” وی در پاسخ به این سوال که آیا جانشین 
آیت ا... خوشوقت انتخاب شده است، گفت: »بله. همان طور که 
گفتم، ترکیب اعضای فقها ۳ نفر هستند و ما نمی توانیم اسامی 

آنها را اعلام کنیم.”
  توهین به اعضای جبهه پایداری

آنچه شورای فقها در جبهه پایداری انجام می دهد به طور 
قطع مورد پذیرش احزاب سیاسی دو جناح نیست. آنطور که 
حجت الاسلام آقاتهرانی گفته بود: »شورای فقها باید مصوبات ما 
را برای اجرایی شدن تائید کنند، اگر یکی از فقها بر مصوبه ای اما و 
اگر داشت، ما مکلفیم مصوبه را اصلاح کنیم، اما اگر فقهای موجود 
آن را بپذیرند آن مصوبه تصویب شده و باید به اجرا درآید.” این 
اظهارات بدان معناست که اعضای شورای مرکزی جبهه پایداری 
فاقد تشخیص درست و تصمیم گیری صحیح نیستند و در نهایت 
شورای ۳ نفره است که باید تصمیم آنها را رد ویا تایید کند. این ساز 
وکار با آنچه میان نمایندگان مجلس و شورای نگهبان می گذرد، 
تفاوت دارد چرا که شورای نگهبان نهاد رسمی و ظیفه آن تطبیق 
مصوبات با قوانین است اما تصمیمات جبهه پایداری در حوزه 
سیاسی است و تشکیل جمع فقها در این تشکل به معنی ناتوان 

قلمداد کردن اعضا برای تصمیم سازی است. 

تونل مخفی با هدف بازسازی است!

معرفي شوراي فقها در جبهه پايداري

بدون شک همه اقشار جامعه باید با ارائه راهکارهایی در جهت 
حل مشکلات کشور کمک کنند که طلاب و روحانیون از این جمع 
مستثنی نیستند اما هر بخش با توجه به تخصصش باید وارد عمل 
شود. دیروز یک فعال سیاسی گفت: کار حوزه علمیه، نه اقتصاد 
است، نه فیزیک و شیمی جامعه شناسی و علومی از این دست. 
گرچه طلاب به اقتضای حال و وضع خودشان و همچنین اوضاع 
و شرایطی که در آن فعالیت می کنند، ممکن است مطالعاتی در 
اقتصاد یا دیگر علوم تجربی و طبیعی داشته باشند اما آنچه در 
حوزه های علمیه می خوانند و تدریس می کنند، به این موارد 
نمی پردازد. حجت الاسلام حسین انصاری راد با تاکید موکد 
می گوید: »هرگز، هرگز، هرگز یک متخصص اقتصاد به معنای 
حرفی کلمه در حوزه های علمیه وجود نداشته و پرورش نمی یابد 
حوزه های علمیه اساساً به منظور پرورش علمای اقتصاد و دیگر علوم 
تجربی تشکیل و تاسیس نمی شوند و قرار نیست به این امور ورود 
داشته باشند. فکر نمی کنم که در مقام رئیس دولت منتظر باشد 

حوزه های علمیه برای حل مشکلات اقتصادی راهکار بدهند.«

در تلاش هستند تا طرح صیانت از فضای مجازی رای بیاورد و 
دغدغه کاربران شبکه های اجتماعی را افزایش دهند. حتی مرکز 
پژوهش ها که نهاد زیرمجموعه مجلس است اشکالات زیادی به 
این طرح گرفت که سبب نارضایتی برخی نمایندگان شد. اما 
جالب اینجاست که دیروز یک نماینده به خاطر حذف کاربران 
ایرانی از فیس بوک انتقاد کرد! مجتبی توانگر نماینده تهران به 
مجمع حکمرانی اینترنت سازمان ملل متحد نوشت: در حالی که 
ایرانیان در سراسر کشور برای سردار شهید عزیزشان عزاداری 
کرده و عمدتاً از شبکه های اجتماعی برای ایجاد همدردی 
ملی استفاده می کردند؛ به شکلی بسیار بی سابقه اینستاگرام و 
فیسبوک به عنوان محصولات هلدینگ متا نه تنها حساب های 
کاربری را مسدود کردند بلکه محتوای کاربران را نیز حذف 
نمودند. این موضوع تا جایی پیش رفت که حتی افرادی که صرفا 
عکسی از این واقعه را منتشر نمودند نیز با سانسور بی سابقه ای 
مواجه شدند. کاربران ایرانی چندین مرتبه و بدون ارائه هیچ 
منطقی در پس تصمیمات این شرکت ها، حقوق شان نادیده 

گرفته شده است.

 

 كار حوزه علمیه
 نه اقتصاد است

نه فیزیک

انتقاد مجلس از اخلال 
در فیسبوک!

 چرا پذیرایی
 با موز خارجی؟!

در روزهایی که مردم کشورمان با مشکلات اقتصادی و 
معیشتی دست و پنجه نرم می کنند، برخی اخبار سبب 
نارضایتی می شود مانند پذیرایی از مهمانان در جلسات رسمی با 
میوه خارجی. بسیاری این سوال را دارند که چرا به جای حمایت 
از تولیدات داخلی که سبب کاهش مشکلات کشاورزان می شود، 
از میوه های وارداتی استفاده می شود. دیروز معاون هماهنگ 
کننده سپاه با تأکید بر ضرورت توجه به جهش و رونق تولید و 
حمایت از کالای ایرانی گفت: بخش اعظم نیازهای ما قابل تولید 
در داخل است. باید کمر همت ببندیم. کارگران تراز انقلاب باید 
همت کنند. گاهی در ادارات ما و شاید حتی سپاه میوه های 
خارجی و موز خارجی روی میزمان است. آن وقت ما میوه  
خودمان را با لودر دور می ریزیم. سردار محمدرضا نقدی افزود: 
کارمند تراز انقلاب باید جلوی این ها بایستد و به تولید کمر 
همت ببندد. اگر ما کالاهای اساسی مان را خودمان تولید کنیم 
آمریکا و انگلیس و جنایتکاران غلط می کنند برای تحریم به ما 
فشار بیاورند چرا که دیگر در نان و آب و علوفه وابسته نیستیم. 

  اسماعیل گرامی مقدم: مسئولان تا اقدام ملموسی انجام نداده اند، 
برای مردم تبلیغ نکنند 

 گزارش»آرمان ملی« از لزوم بازیابی اعتماد عمومی در جامعه :   

بازگشت اعتماد در گروی
»اقدام های عملی« است

 


